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Vedoucí oddělení svařování, vysoko-
školák, důlní technik, projektant.  V listo-
padu 1989 prožívali různé etapy svých ži-
votů. Někteří už ženatí, otcové rodin, jiní 
zatím sami za sebe.

Jedno měli společné – bytostně věřili, 
že komunismus půjde od válu.

Tady jsou příběhy čtyř Starobělanů, 
kteří sametové události prožívali  velmi in-
tenzivně. A osobně byli tam, kde se před 
třiceti lety psaly dějiny. Nač z toho vzpo-
mínají nejvíce? A jak hodnotí listopadový 
odkaz dnes? (joh)

Starobělské pohledy
Povedl se vám pohledný snímek ze Staré Bělé? Pošlete nám jej na e-mail starobelsky.zpravodaj@gmail.com. Rádi jej otiskneme. (red)

pokračování na stranách 6–8

Krása podzimní Odry. Foto: Ladislav Dlouhý

Listopad 1989 v podání Starobělanů

STAROBĚLSKÝ
ZPRAVODAJ
ČÍSLO 11  •  LISTOPAD 2019

Svoboda je náročná. Ale nelitujeme, 
shodují se ti, kdo byli dění nablízku

30.
sametové 

revoluce

výročí
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  projednala Zprávu o výsledku hodnocení 
přiměřenosti a účinnosti systému fi nanč-
ní kontroly městského obvodu Stará Bělá 
v roce 2019 a rozhodla o přijetí opatření 
k odstranění zjištěných nedostatků

  rozhodla vydat kladné stanovisko k  na-
bytí  nemovité věci  ve vlastnictví paní 
A. K., paní H. K. a paní D., a to pozemku 
par. č. 1169/5, ostatní plocha, výměra 296 
m2  a k jeho svěření do správy městského 
obvodu Stará Bělá 

  rozhodla vydat záporné stanovisko k žá-
dosti P. S. o  povolení instalace bezpeč-
nostní brány na ve slepé části ulice Roz-
cestí

  rozhodla uzavřít dodatek č. 2 ke smlouvě 
o  dílo na zhotovení stavby “Oprava au-
tobusových zastávek ve Staré Bělé”, kte-
rým se upravuje:

 •   název díla v té části stavby, která před-
stavuje investiční výdaje

 •   termín dokončení díla
 •   specifi kaci části stavby, představující 

investiční výdaje stavby

  rozhodla uzavřít dodatek č. 1 ke smlouvě 
o dílo na zhotovení stavby „Rekonstrukce 
školních dílen ZŠ Stará Bělá“, kterým se:

 •   zvyšuje cena díla o částku 
208.520,71 Kč bez DPH

 •   stanoví termín dokončení díla 
do 30. 9. 2020

  jmenovala paní Bc. Hanu Jurečkovou, 
DiS. a paní Mgr. & Mgr. Ivetu Morysovou 

členy školské rady při základní škole Ju-
nácká 700, na funkční období 2019–2022 

  schválila přerušení provozu v příspěvko-
vé organizaci Mateřská škola Ostrava-
-Stará Bělá, a  to na obou pracovištích 
v období podzimních prázdnin v době od 
29. 10. 2019 do 30. 10. 2019 

  rozhodla zadat veřejnou zakázku malého 
rozsahu na službu „Zimní údržba míst-
ních komunikací v  městském obvodě 
Stará Bělá 2019-2020“:

 •   Josefu Cihelkovi, se sídlem Ječmínkova 
70/889, Ostrava, IČ: 73360619

 •   Radimu Nováčkovi, se sídlem Do Svahu 
475/3, Ostrava, IČ: 63729971 za cenu 
8.000,- Kč za hotovost 1 traktoru/mě-
síc a 175,- Kč za 15 minut výkonu trak-
toru bez DPH

   rozhodla uzavřít dodatek č. 1 k nájemní 
smlouvě na pronájem bytu č. 5 na ulici 
Blanická 1068/187, Ostrava s  nájemcem 
R. N. na dobu určitou od 1. 11. 2019 do 31. 
10. 2020 za cenu 60,- Kč/m2/podlahové 
plochy/měsíc

  souhlasila s tím, aby příspěvková organi-
zace Základní škola Ostrava-Stará Bělá, 
se sídlem Junácká 700, IČ: 61989169 při-
jala  peněžní dar ve výši 10.000,- Kč od 
spolku Spolek sdružení rodičů Ostrava-
-Stará Bělá, se sídlem Junácká 700/112, 
Ostrava, který bude použit pro potřeby 
školní družiny.

Jarmila Kaločová
tajemnice

Zprávy z rady
Rada městského obvodu Stará Bělá na svém 16. a 17. zasedání mimo jiné

6. 11. | středa | 10 h
Slavnostní otevření pří-

rodního hřiště pro děti 

u Základní školy 

Ostrava-Stará Bělá

 

8. 11. | pátek | 17–22 h
Svatomartinský průvod

lampionový průvod 
s kulturním programem
areál za školní jídelnou

9. 11. | sobota | od 19 h
Krmášová zábava

Sokolovna

TJ Sokol Stará Bělá

12. 11. | úterý | 15–17.30 h
17. 11. | neděle | 10–12 h
Výstava ke svatořečení 

Anežky České

kaple kostela sv. Jana 

Nepomuckého

16. 11. | sobota | od 9.30 h
Turnaj ve stolním tenise 

neregistrovaných hráčů

tělocvična

TJ Sokol Stará Bělá

17. 11. | neděle | od 14 h
Den deskových her

ZŠ Stará Bělá

Skauti

29. 11. – 1. 12.

pátek–neděle
Vánoční výstavy

TJ Sokol Stará Bělá – 

U Gregárka

pá, so 9–17, ne 9–18
Zahrádkáři – klubovna

pá, so 9–17, ne 8–15

KAM V LISTOPADU

 
 
 
 
 

 
 

Svatomartinský 
průvod
Když zimní čas začíná,
máme milou tradici:
řadu let již vesnicí
grošák vozí Martina.

Podvečerem znějí zvonky,
děti nesou lampionky.

Sejde se tu spousta lidí,
sousedé se rádi vidí.

Vatra hřeje, trochu dýmá,
podává se medovina.
A že je nám všem moc prima,
připíjíme na Martina!

 Hana Rakusová
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Podzimní hádanky

úkoly a kvízy pro malé i velké
celý měsíc během půjčování

Hrátky se zvířátky

v klubu Kulíšek se na vlastní 
oči uvidíme se spisovatelkou 
Zuzanou Pospíšilovou. 
Akce se uskuteční v obecním 
klubu nad knihovnou.
středa 20. 11., 10–11 hodin

Lovci perel

celoroční soutěž pro děti 
a mládež zaměřená na četbu 
a znalosti přečtených knih

LISTOPAD
v knihovně
MITROVICKÁ 3, STARÁ BĚLÁ

www.kmo.cz

1. 12. | neděle | 15:30 h
Těšíme se na Ježíška

koncert
Husův sbor

školní pěvecký sbor

1. 12. | neděle | 16 h
Varhanní koncert

kostel sv. Jana 

Nepomuckého

3. 12. | úterý | 16 h
Vánoční koncert 

a vánoční jarmark

ZŠ Stará Bělá, pavilon B

ZŠ a ZUŠ

8. 12. | neděle | 15 h
Adventní koncert

Husův sbor

KAM V PROSINCI

Mitrovická 3    Ostrava-Stará Bělá
stara.bela@kmo.cz    tel.: 599 522 345
www.kmo.cz

HRÁTKY SE ZVÍŘÁTKY

Zveme děti a rodiče z  klubu 
Kulíšek na zajímavé čtení 
a povídání se spisovatelkou 
Zuzanou Pospíšilovou. 

Akce se uskuteční v  obecním 
klubu nad knihovnou ve středu
20. listopadu v 10 hodin.

za podpory obecního úřadu Stará Bělá

Městská policie Ostrava 
upozorňuje, že s  účinnos-
tí od 1. ledna 2020 vstupuje 
v  platnost novela veterinární-
ho zákona. Ta na území Čes-
ké republiky ukládá povinnost 
označovat psy mikročipem. 

Všechny psy je tímto způso-
bem nutné označit nejpozději 
do konce roku 2019. Výjimku 

tvoří pouze psi, kteří mají jas-
ně čitelné tetování, provedené 
před 3. červencem 2011. U ště-
ňat musí být označení čipem 
provedeno nejpozději v době 
jejich prvního očkování proti 
vzteklině, tedy nejpozději do 
6. měsíce života. 

V případě, že pes nebude 
od 1. ledna 2020 řádně ozna-

čen mikročipem, hrozí ve 
správním řízení uložení poku-
ty až do výše 20 tisíc korun. 
Bude na něj pohlíženo, jako by 
neměl platné povinné očková-
ní proti vzteklině. V souvislos-
ti s očipováním psa je rovněž 
vhodné, aby byl čip zaevido-
ván v registru čipovaných zví-
řat.  (mpo)

Psí mikročipy: od 1. ledna povinné

První zářijový večer byla 
hlídka městské policie vyslá-
na do Ostravy-Staré Bělé, kde 
na cestě u jedné z křižovatek 
seděl muž, vedle kterého le-
želo jeho jízdní kolo. Byl silně 
pod vlivem alkoholu a  nebyl 
schopen komunikace ani sa-
mostatné chůze. 

Na místo byla přivolána 
sanita s  personálem, který 
rozhodl o  převozu jednaše-
desátiletého muže za asisten-
ce strážníků do nemocnice 
k dalšímu opatření. 

(mpo)

Seděl 
na cestě

Všichni psi mají mít čip.
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Zahrádkářské loučení
11. října 2019 jsme uspořádali jako každým rokem rozloučení 

se zahrádkářskou sezonou. Výborný guláš a další občerstvení 
bylo doprovázeno cimbálovou muzikou Úsměv. Sešlo se přes 
padesát hostů nejen ze zahrádkářského sdružení.

Chceme už nyní pozvat na příští rok, kdy budeme loučení se 
sezonou opět pořádat.

Jiří Zálesný

Zahrádkářské posezení doprovodila cimbálovka Úsměv.

Konec totality pohledem 
farního kronikáře

Vysvětlivky:
Sdružení katolických duchovních Pacem in terris  (latin-
sky Mír na zemi) = organizace kněží kolaborujících s česko-
slovenským komunistickým režimem. Zdroj: Wikipedie.

1989
 Ve dnech 3.–11. listopadu 
se ve všech kostelích v Ostra-
vě po mši svaté a  potom ve 
vítkovickém chrámu sv. Petra 
a  Pavla konala novéna před 
svatořečením blahoslavené 
Anežky České. Novéna začína-
la 1.–9. den vždy v 19.30. Stará 
Bělá měla na starosti 8.  den. 
Byla skutečně velmi pěkně na-
vštěvovaná ostravskými farní-
ky, věřícími ze všech farností. 
V neděli 12. 11. potom v Římě 
proběhla slavná kanonizace 
Anežky Svatým otcem, byli 
tam církevní hodnostáři z ce-
lého světa a na 9 tisíc věřících 
z naší země.

 17. 11. došlo k  brutálnímu 
útoku policie proti pokojné 
manifestaci na Den studen-
stva. Došlo k obrovským ma-
sovým shromážděním lidu 
a  byla svržena vedoucí KSČ! 
Začali jsme jít cestou demo-
kracie.

 25. 11. Slavná mše svatá 
v Praze. Otec kardinál.

 Vánoce v úplně novém du-
chu.

 Zrušeno Pacem in terris 
(viz. Vysvětlivky)! Volba no-
vých biskupů, Msgre. Otčená-
šek v Hradci!

 DEMOKRACIE – KONEC 
TOTALITY.

 29. 12. zvolen prezidentem 
ČSSR pan Václav Havel. Ať 
mír dál zůstává s  touto kraji-
nou.

 Končí rok 1989.

1990
Mnohé změny v naší zemi. 

 27. 1. 1990 slavnostně in-
stalován v Hradci Msgre. Karel 
Otčenášek.

 22. 4. 1990 přijede Svatý 
otec Jan Pavel II.

 K  14. 2. obsazeny všechny 
diecéze v ČSR.

 11. 2. 1990 – 132. výročí zje-
vení Panny Marie v  Lurdech. 
1000 poutníků.

 21.–22. 4. 1990 Svatý otec 
v ČSR. Zúčastnil jsem se slav-
né mše na Velehradě. Neza-
pomenutelný zážitek.

Petr Dokládal
ze starobělské farní kroniky
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Starobělský sběrný dvůr funguje od listopadu v intenzivněj-
ším režimu. Otevřeno má nově šestkrát do týdne a  je v něm 
mnohem více místa na vyhozené věci.

OZO Ostrava, které dvůr provozuje, o  změnu dlouho stálo. 
Zrušilo stanoviště v  Proskovicích, protože bylo nevyhovující, 
malé. A na oplátku posílilo službu ve Staré Bělé. „Podařilo se. 
Více místa znamená větší kontejnery na některé druhy odpa-
du, třeba na elektro. A více druhů odpadu k vyhození – přibyl 
kontejner na větve do průměru deseti centimetrů,“ říká mistr 
sběrných dvorů OZO Pavel Uher.

Stěžejní je úprava provozní doby – otevřeno je denně od pon-
dělka do soboty. „V pracovní dny máme otevřeno od 10 do 18 
hodin, v sobotu od 8 do 12. Letní provozní doba bude každý 
den o dvě hodiny delší,“ doplňuje Uher s tím, že v areálu bude 
vždy jeden zaměstnanec, který uživatele v případě potřeby na-
vede.

Rozloha sběrného dvoru se zvětšila na dvojnásobek. „Má teď 
dva tisíce metrů čtverečních. Dvůr má novou bránu i oplocení,“ 
popisuje proměnu prostoru Martin Novák za úřad starobělské-
ho obvodu.

I v novém režimu ale platí, že sběrný dvůr slouží výhradně 
k  odložení běžného odpadu z  domácnosti, a  to jen pro Ost-
ravany. „Nikoli pro fi rmy, ani pro obyvatelé z okolních,   neost-
ravských obcí,“ zdůrazňuje Pavel Uher. „Pokud jde o  dřevo, 
nebereme kořeny. A kdo veze větší množství větví na vozíku, 
doporučujeme s nimi zajet rovnou na skládku v Hrušově. Tam 
je můžete shodit na zem, zatímco ve sběrném dvoře je musíte 
ručně přeložit do kontejneru,“ přidává dobrou radu majitelům 
zahrad.  (joh)

Dvojnásobek provozních dní i prostoru

V areálu přibyly i další kontejnery.

Sběrný dvůr OZO ve Staré Bělé

Zimní provoz (listopad–březen)

pondělí–pátek:  10–18
sobota:   8–12 

Letní provoz (duben–říjen)

pondělí–pátek:  9–19
sobota:  8–14 
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Listopad 1989 v podán
Příběh první

Můj listopad. A jak jsme k němu dospěli
Zažil jsem velké zklamání při invazi so-

větských vojsk v  roce 1968. I tak - v  to, 
čím pro nás dnes je 17. listopad, jsem za-
čal věřit, už když v SSSR Gorbačov začal 
s  glasností a  perestrojkou. Bral jsem to 
vážně a snažil jsem se přispívat k vytváře-
ní atmosféry přející velké změně. Vstoupil 
jsem do Lidové strany a nejdříve se anga-
žoval na této půdě. Propracoval jsem se 
do městského výboru, absolvoval školení 
v ústřední politické škole ČSL, kterou vedl 
Sachr (později první ministr vnitra v  již 
demokratické vládě), hodně jsem čer-
pal i z deníku Komunistické strany SSSR 
„Pravda“ a vystupoval s ostrými příspěv-
ky na schůzích a konferencích, až jsem si 
za můj příspěvek na krajské konfe-
renci ČSL v květnu 1989 vysloužil 
návštěvu důstojníků STB u našeho 
generálního ředitele. Vím to přímo 
od něj s  tím, že mě přikryl. Tento 
ředitel už byl v  rámci českoslo-
venské přestavby na začátku roku 
1989 volen zástupci zaměstnanců. 
Já jsem byl také zaměstnanci na 
volitele navržen. Nezapomenu ni-
kdy, jak za mnou pak přišli šéfové 
odborů a KSČ a vysvětlili mi, že mě 
nevybrali, protože volit mají ti nej-
lepší z nás a  ti jsou přece všichni 
v KSČ.

Také se chystalo svatořečení 
Anežky České. Papež chtěl přijet 
do Prahy. Strana a vláda to nepři-
pustila a raději povolila výjezd až 
10  000 poutníků na svatořeče-
ní do Říma, což bylo do té doby 
něco nepředstavitelného. Už celý říjen 
jsme se zúčastňovali ve vítkovickém kos-
tele pobožností - přípravy na svatořečení. 
Bývalo nás tam tolik, že jsme se do koste-
la nevešli a často stávali na schodišti před 
vchodem. 12. listopadu 1989 byla Anež-
ka svatořečena a společností rezonovala 
stará věštba, že v  Čechách bude dobře, 
až bude Anežka Přemyslovna svatá.

17. listopad byl pátek, byl jsem doma, 
a že se v Praze na Národní třídě něco stalo, 
jsem se dověděl už v pozdních večerních 
hodinách (pravidelně jsme poslouchali 
zahraniční rozhlas). Že esenbáci zmláti-
li studenty, spolu se zprávou o  jednom 
mrtvém, působilo jako rozbuška. Studenti 
nejdříve v Praze a pak ve všech univerzit-
ních městech vyhlásili stávky, divadla pře-
stala hrát a proměnila se v diskusní kluby 
– platformy požadovaných změn.

Postupně se aktivizovali i Ostraváci. 
Scházeli jsme se na Náměstí Lidových 
milicí - dnes Masarykovo náměstí. Bylo na 
tu dobu až mimořádně chladno i sněžilo. 
Nás ale rozehřívalo nadšení z  probíhají-
cích změn. V Praze se na Václavském ná-
městí scházelo až 200 000 lidí na velice 
civilizovaných demonstracích. Sledovali 
jsme to už i v Československé televizi.

Na pouť starobělské farnosti do chrá-
mu sv. Víta, Vojtěcha a  Václava na po-
děkování za svatořečení Anežky Pře-
myslovny a  spontánním hromadném 
přechodu všech poutníků na demonstra-
ci na Letenskou pláň vzpomíná Vladimír 
Gelnar.

Na pondělí 27. 11. byla vyhlášena gene-
rální stávka. My lidovci jsme měli v  ne-
děli 26. 11. velmi rušnou členskou schůzi, 
kde jsme podpořili prohlášení městské-
ho výboru ČSL a všech věřících občanů 
Ostravska k současné situaci. Jednalo se 
o podporu manifestační generální stávky 
a jednání všech politických stran Národní 
fronty bez uplatnění vedoucí úlohy KSČ 
a v případě neústupnosti KSČ vést dia-
log na půdě Občanského fóra.

V  pondělí hned od rána, především 
na technickém úseku našeho závodu, 
kde pracovalo nejvíce mladých a nebylo 
žádných pochyb o naší účasti ve stávce, 
začala výroba transparentů do průvodu 
směřujícího na náměstí Lidových milicí. 
Přišli za námi představitelé KSČ a  ROH 
a varovali nás před případnými důsledky 
odchodu z práce. Také na to, že stávkou 

se prosazují požadavky pracujících vůči 
zaměstnavateli a ne politické požadavky. 
Zeptal jsem se jich, jak to tedy bylo s ge-
nerální stávkou v únoru 1948, nato odešli. 
Já jsem šel v čele stávkujících našeho zá-
vodu. Když na náměstí dorazili i horníci, 
považovali to všichni za vítězství.

Taky bych chtěl připomenout založení 
Občanského fóra ve Staré Bělé. Nemám 
k  tomu ale žádnou dokumentaci, a  tak 
jen pár útržkovitých vzpomínek. Bylo to 
někdy na začátku prosince. Organizoval 
to a  hlavní proslov měl pan učitel Dvo-
řák, jeden z těch, koho komunisté (nejen 
imaginární, ale konkrétní občané Staré 
Bělé) těžce postihli. Vím, že tam spon-

tánně, velmi výrazně vystoupil 
Jiří Urbánek, dnes farář v Mikulo-
vicích. Já jsem vystoupil za Lido-
vou stranu a inspirován Václavem 
Malým z Letné jsem všechny vy-
zval, abychom zahájili modlitbou. 
Myslím, že jsem mnohé zaskočil. 
Když jsem pak začal textem písně 
Marty Kubišové, všichni se přidali.

Moje „revoluční“ aktivity v rám-
ci zaměstnání však měly jeden 
nepředvídaný důsledek: ještě 
před Vánoci jsme měli volební 
konferenci ROH. Byl jsem delegá-
tem a byl jsem zvolen do výboru. 
Tím to ale neskončilo. Normál-
ně si měl výbor zvolit předsedu. 
Konference se však usnesla, že 
předseda bude zvolen všemi de-
legáty a  ti zvolili mě. Atmosféra 
nepřipouštěla odmítnutí a já jsem 

přitom již víc jak rok připravoval montáž 
přivaděče k  turbínám 2x110MW na vod-
ní elektrárně v Mangle v Pákistánu s tím, 
že montáž budu i realizovat. Funkci jsem 
přijal, ale postupně mi bylo stále jasnější, 
že zkušení funkcionáři, a to byla převážná 
část výboru, mě tam nechtějí. Byl jsem až 
příliš často přehlasováván, což mě zne-
chutilo a asi po třech měsících jsem od-
stoupil.

Na závěr ale musím konstatovat, že po 
tom, co jsem čtyřicet let prožil v „komu-
nistickém koncentráku“, a  jinak nemů-
žu zemi obehnanou ostnatým drátem 
a střeženou vojáky se psy nazvat, mi za-
čala nová a radostnější, i když určitě ná-
ročnější etapa života ve svobodě.

Jiří Stuchlý (70)
v roce 1989 vedoucí oddělení svařování 

Hutních montáží Ostrava, dnes důchodce

Začala mi radostnější etapa života, říká o pototalitní éře Jiří 
Stuchlý. 
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í starobělských rodáků

V  podstatě náhodou jsem se z  pra-
covních důvodů ocitl 21. listopadu 1989 
v Praze. Už ne náhodou jsem napocho-
doval na první skutečně ozvučené Vác-
lavské náměstí. Z balkonu Melantrichu 
promlouval Václav Havel a kousek Mod-
litby zazpívala i Marta Kubišová. Dodnes 
si přesně pamatuji místo, kde jsem tehdy 
stál. A pokaždé, když po tomto náměstí 
jdu, tak si na ty chvíle vzpomenu.

Pravda je, že mě vůbec nenapadlo, jak 
rychlý spád věci naberou. Když se tam 
nějaký chlapík pro japonský televizní 
štáb rozpovídal, jak to chce sundat vel-
kou zářící červenou pěticípou hvězdu 
z budovy na rohu Vodičkovy ulice (dnes 
palác Ligna), pomyslel jsem si: „Tak to asi 
bude ještě dlouho trvat.“ Naštěstí jsem se 
hrozně spletl.

Už v Praze ve mně uzrálo přesvědčení, 
že musím vzkřísit rodinnou sociálně de-
mokratickou tradici. Hned po návratu do 
Ostravy jsem poskytl Občanskému fóru, 
tehdy na Černé louce, mou adresu jako 
kontaktní pro další zájemce. A okamžitě 
se hlásili. V Zimní zahradě hotelu Palace 
jsme založili ostravskou organizaci už 8. 
prosince. 

Bylo mi to málo a dal jsem, už ne sám, 
dohromady krajskou organizaci. První 
shromáždění bylo v „kulturáku“ Vítkovic-
kých staveb 10. ledna. Tam se nás sešla už 
více než stovka zástupců různých skupin 
z  celého tehdejšího Severomoravského 
kraje. Hned tři dny poté se v Praze sešli 
zástupci z celé republiky bez Slovenska. 
Všechny zástupce z české části republiky 
jsem kontaktoval osobně. Vše jen telefo-
nicky, a pro mladší generaci chci zdůraz-
nit, že nebyly žádné mobily, žádné maily, 

natož sociální sítě. A k tomu věčně na 
cestách.

Všeobjímající Občanské fórum mi sice 
v  té chvíli bylo sympatické, ale neviděl 
jsem v něm své místo. Nakonec se ukáza-
lo, že žádná stranická struktura mi nese-
dí, a ČSSD jsem ještě v roce 1990 opustil.

Ve Staré Bělé se vytvořilo Občanské 
fórum, o kterém jsem moc nevěděl. Jeho 
neformálním vůdcem se svou autoritou 
stal pan učitel Jaroslav Dvořák. Do roku 
1969 velká kulturní osobnost naší vesni-
ce a troufám si říct, že jedna z největších, 
které tady žily. Po komunistické norma-
lizaci musel školství opustit. Můj otec 
byl jeho partnerem v divadelních aktivi-
tách a po zmíněné normalizaci ho potkal 
v jeho profesi podobný osud.

Když mě pan Dvořák požádal, abych 
moderoval první shromáždění staroběl-

ského Občanského fóra, nemohl jsem 
odmítnout. Ve čtvrtek 18. ledna byl sál 
našeho „kulturáku“, dnes Katolického 
domu, plný. Nádherná atmosféra všeo-
becného porozumění, ve které se odli-
šovalo jen pár tradičních komunistů. Pan 
Dvořák mi dal osnovu, kterou jsem snad 
malinko osvěžil svým přínosem. Nebylo 
to jen řečnění, ale podařilo se nám ho 
osvěžit troškou kultury. A myslím, že i 
lidé byli nadšeni.

Druhé shromáždění 1. března, které 
jsem také moderoval, už skvělou atmo-
sféru ztratilo. Z mého pohledu se vůbec 
nepovedlo. Nikdo už žádné kulturní vlož-
ky nechtěl, ale někteří spíše chtěli vyřizo-
vat své malicherné spory. Možná to pro 
ně byly zásadní věci, ale určitě to nebylo 
místo, které by je mohlo vyřešit.

Samozřejmě, že změn nelituji. Jsem 
rád, že se mi změnil život. Nebýt „same-
tové revoluce“, nikdy bych se nepotkal 
s tolika zajímavými lidmi, nikdy bych ne-
mohl dělat novinařinu, nikdy bych nemo-
hl sednout do auta a křížem krážem pro-
jet Francií, možná bych se nepodíval ani 
do Vídně. Na druhou stranu si říkám, proč 
jsme kvůli politickým hrátkám – snad ně-
kolika psychopatů – museli v takovém za-
bedněném nesvobodném systému vůbec 
někdy žít.

Bohužel i demokracie s  sebou přiná-
ší nepříjemné věci a  problémy. S  těmi 
musíme umět bojovat, teď už spíše naši 
potomci. Vždy s  nadsázkou říkám, že 
nejlepší by byla osvícená monarchie. Ale 
kde takového monarchu sehnat? A co by 
s ním ta moc po čase udělala?

Zbyněk Matýsek (67)
v roce 1989 báňský inspektor, dnes 

důchodce vykonávající současně tři profese 

Příběh druhý

Změnil se mi život a jsem rád 

Příběh třetí

Jak jsme se dostali na Letnou
V týdnu před 17. 11. 1989 jsem byl v Pra-

ze, a protože jsem po pracovním jednání 
měl čas na vlak, na Národní třídě jsem se 
zastavil v kostele sv. Voršily, kde měli na 
vývěsce, že 25. 11. 1989 bude v katedrále 
sv. Víta slavnostní bohoslužba na podě-
kování za svatořečení sv. Anežky České 
(byla svatořečena v Římě 12. 11. 1989).

Protože jsem nebyl v Římě na svatoře-
čení (komunisti tenkrát pustili cca 10 tisíc 

lidí do Říma, mezi nimi bylo i několik sta-
robělských farníků), řekl jsem si, že v ka-
tedrále nemůžu chybět.

Pro zajímavost – v  letech 1988/89 při 
podobných slavnostech v katedrále sv.Ví-
ta policajti SNB a StB  zastavovali auto-
busy s poutníky před Prahou a nepouštěli 
je dále, uzavřeli stanici metra Malostran-
ská a zablokovali přístupové cest k Hra-
du, aby se tam lidé nemohli dostat.

I při vědomí rizika, že tam nemusíme 
dojet, domluvil jsem se s  tehdejším fa-
rářem P. Petrem Dokládalem, že v  ne-
děli 19. 11. ohlásí autobusový zájezd do 
Prahy na 25. 11., a pokud se sebere dost 
zájemců, že pojedeme. Zájemců se našlo 
dost hned po mši svaté, takže v pondělí 
jsem šel objednat na ČSAD autobus. To 

pokračování na str. 8

Zbyněk Matýsek na jedné ze svých  polisto-
padových cest – Holandsko.
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už v Praze běžely protesty proti zásahu 
policie na Národní třídě, nicméně komu-
nisté byli ještě pevně u vesla, a tak jsem 
byl zvědav, zda autobus dostaneme. Ku-

podivu zajištění autobusu proběhlo bez 
problémů. A v  celém týdnu před 25. 11. 
stávkovaly divadla a vysoké školy a gra-
dovaly protesty na Václavském náměstí, 
které se přenesly i do Ostravy.

Vyjeli jsme v jednu v noci v sobotu 25. 

11., cestou jsme poslouchali rádio, proto-
že zasedal ÚV KSČ a taky se mohlo stát, 
že pošlou do Prahy tanky. V  polovině 
cesty jsme se dozvěděli, že ÚV KSČ skon-
čil ve 3 hodiny ráno a že odvolal Milouše 
Jakeše z čela KSČ, takže bylo zřejmé, že 
tanky nehrozí. Mrzlo, dálnice klouzala, 
ale do Prahy jsme dorazili ve zdraví. Za-
parkovali jsme pod Palácem kultury a jeli 
metrem na Hrad. Tam jsme dostali stužky 
pro účastníky oslav svatořečení sv. Anež-
ky a mezi posledními jsme se dostali do 
chrámu sv. Víta. Zbývajících několik tisíc 
účastníků zůstalo venku před katedrá-
lou. Slavnostní mše svatá byla přenášena 
Československou televizí, a  tak někte-
ré ze starobělských účastníků je možno 
v záznamu tohoto přenosu vidět. Na zá-
věr slavnosti jsme vyslechli prohlášení 
kardinála Tomáška, že církev stojí na stra-
ně národa.

Z katedrály jsme pak vyrazili na Leten-
skou pláň, kde jsme se účastnili památné 
demonstrace a  byli svědky vystoupení 
Václava Havla, Alexandra Dubčeka a také 
Valtra Komárka, Miloše Zemana nebo Ja-
roslava Hutky. 

Vladimír Gelnar (68)
v roce 1989 projektant v Hutním projektu Ost-
rava, dnes důchodce a příležitostný kostelník

Bylo devatenáct, byl jsem čerstvě 
ve druháku na vysoké v  Praze. Cí-
til jsem to tak, že se buď musí něco 
změnit, nebo člověk musí opustit tuto 
zem. Jiná alternativa pro mě nebyla.

Takže jsme to zkoušeli změnit. Soci-
alismus dodýchával a Gorbačov a jiní 
mu zaráželi poslední rány. Komunisté 
se mezi sebou hádali a nebyli schopní 
zaujmout jednotné stanovisko.

V Praze byla a je jiná atmosféra než 
v Ostravě. Bylo víc možností setkávat 
se s lidmi z disentu. Se spolužáky jsme 
se účastnili Palachova týdne, koukali 
jsme, jak tam honí lidi, věděli jsme, že 
někteří kolegové skončili vyvezení za 
město. Režim se bránil, psala se histo-
rie a my byli u toho.

Vyvrcholilo to 17. listopadem. Na 
demonstraci byla ten den spousta 
lidí, kteří neměli žádné zkušenosti z po-
dobných akcí. Z místa ofi ciálně povolené 
demonstrace na Karlově se šlo přes Vy-
šehrad, po vltavském nábřeží na Národní 
třídu. V paměti mi utkvěl Boris Rösner, 
který nám mával z  okna Národního di-
vadla.  Přišli jsme na Národní třídu, tam 
nás obklíčil kordón policistů, věděli jsme 
z minulých zkušeností, že dojde k zása-
hu, tak jsme se dekovali.

Už moc nebylo kam, celé to obšacova-
li, vlezli jsme do prvního vchodu. Dostali 

jsme se v baráku až úplně nahoru a měli 
jsme strach, že nás najdou, tajní chodi-
li i do domů. Tak jsme zabušili na jeden 
z bytů, otevřeli nám, bylo tam už asi dva-
cet lidí. Po poměrně dlouhé době a po-
stupně jsme se trousili pryč. Bylo vidět, 
že venku bylo rušno, že to bylo tvrdší než 
dřív. Po lešeních visely části oděvů. Klu-
ci, kteří se nestihli ukrýt, pak popisovali, 
jak procházeli uličkou hanby a policajti je 
mlátili pendreky.

Strach tam asi byl, ale v devatenácti se 
tolik nebojíte.

Nejdůležitější byla generální stáv-
ka. Měli jsme v  kruhu na vysoké Po-
láky, byli na Václaváku v době stávky 
s námi. Říkali, že je to houby převrat, 
jen happening, žádný střet. Opravdu 
něžná revoluce.

O pár dní později jsme jeli do Ostra-
vy na báňskou, měli jsme tam vystou-
pit. Mělo to tam tvrdě v  rukou SSM, 
nechtěli nás vůbec pustit na pódium. 
Muselo dojít ke rvačce o  mikrofon, 
aby nám vůbec umožnili promluvit. 
Z rozjásané, jasně přesvědčené a roz-
hodnuté Prahy přijel člověk do tmy. 
Byli jsme šťastní, když jsme se vraceli 
do Prahy, kde vlály vlajky, a my si říka-
li: Je to v pohodě. Ostrava byla poza-
du a lidé, co to tady rozjížděli, to měli 
bezpochyby těžší.

Jsem rád, že jsem u toho byl. Byl to 
zážitek být na místech, kudy šly dějiny. 
A je to rozhodně pozitivní zkušenost – 
změnu jsme chtěli a ona se nám povedla. 
Což je sakra rozdíl oproti roku 1968, kdy 
pokus o změnu rozjezdily tanky. Z tohoto 
pohledu máme štěstí. Jakkoli se některé 
věci nepovedly, posun tady je. Jsme vy-
spělá společnost.

David Mrkvica (49)
v roce 1989 student 2. ročníku Fakulty strojní 

ČVUT v Praze, dnes strojní inženýr, 
vedoucí PLC programátor ve společnosti 

Liberty Ostrava

pokračování ze str. 7

Příběh čtvrtý

Pohybovat se místy, kudy šly dějiny, byl zážitek 

Vladimír Gelnar při svatovítském poděkování za svatořečení Anežky České.

Davidu Mrkvicovi bylo devatenáct a studoval v Praze.
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                   pátek  10. Leden 2020 od 19 hodin 
Katolický lidový d m ve Staré B lé                               

hraje skupina UFO a cimbálovka Úsm v 

Farní  ples 
v 19 hod. zahájení slavnostní polonézou folklórním souborem Šev ík 

v 22 hod. revival  Petra Muka     b hem ve era další vystoupení folklórního souboru 

            celove erní sout ž o „Krále val íku“ 

p lno ní tombola 10-ti nej…           domácí zákusky 

             vstupné: 180,- K  , s ve e í 300,- K    
p edplatné na tel.: 603 766 393                                          

      sponzor plesu 
Pánské obleky BANDI

Poradna sv. Alexandra a 
Target – podporované zam stnávání 

Vás srde n  zvou na 

Kdy: 20. 11. 2019 od 9:00 do 16:00 

Kde: Fr. Formana 13, Ostrava – Dubina v budov  léka ského st ediska 

Na co se m žete t šit? 

Informace o poskytovaných službách 
Prohlídka prostor 
Seznámení se s pracovníky 
Prodej drobných výrobk  z chrán ných dílen Charity sv. Alexandra 

 
P ij te se zeptat na to, co Vás zajímá. 

T šíme se na Vaši návšt vu. 

Tyto projekty jsou podpo eny dotací Statutárního m sta Ostrava a Krajského ú adu Moravskoslezského kraje. 

 

DEN OTEV ENÝCH DVE Í 

Starobělské pohledy

Starobělská protěž. Foto: Jiří Zálesný
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Starobělské Lurdy čerstvě zdobí šes-
timetrový dřevěný kříž a  křížová ces-
ta o  čtrnácti zastaveních. Pro oblíbené 
poutní místo při jižním okraji Bělského 
lesa je nechal vyrobit správce lesopar-
ku, fi rma Ostravské městské lesy a  ze-
leň, s.r.o. Městská společnost dodala dře-
vo na vysoký kříž i dřevěné konstrukce 
pro jednotlivá zastavení. Ta jsou z uhlíko-
vé oceli a jejich autorem je umělecký ko-
vář z Benkovic na Opavsku David Sekula.

„U lurdské kapličky denně hořívají svíč-
ky, lidé tam nosí čerstvé květiny. Místo 
navštěvují a udržují. I my jsme chtěli při-
spět a potěšit ty, kteří se tam zastaví,“ vy-
světluje autor nápadu, ředitel společnosti 
Vladimír Blahuta.

S myšlenkou přišel letos zjara, posled-
ního října už slavnostně odhaloval novou 
výzdobu. Firma upravila také přístupo-

vou cestu, tak aby se na místo dostali tře-
ba i vozíčkáři. Kompletní uvedení nápa-
du do života stálo 615 tisíc korun. Každé 
jedno zastavení dvacet tisíc korun, totéž 
kříž, 315 tisíc stála úprava stezky vedou-
cí údolím k poutnímu místu, tu zaplatilo 
město. „Na zhotovení křížové cesty i kří-
že jsme uspořádali sbírku. Během čtrnác-
ti dnů mělo každé zastavení i kříž svého 
dárce. Jeho jméno je na cedulce a jsou to 
fi rmy i jednotliví lidé,“ popisuje Blahuta.

Dárcem zastavení s  římským číslem 
VII je Městský obvod Stará Bělá. „Staro-
bělské Lurdy je místo setkávání věřících 
a  křížová cesta do takových míst patří. 
Samotná zastavení velice vhodně spo-
jují dřevo - symbol lesa a ocel - symbol 
Ostravy. Vyobrazení jsou vskutku velice 
zdařilým dílem. Navíc je to letos 110 let 
od svěcení první lurdské kapličky,“ říká 
starobělský starosta Mojmír Krejčíček.

Podle ředitele Ostravských městských 
lesů a zeleně Vladimíra Blahuty by se re-
konstrukce měla dočkat i samotná kap-
lička, která je ve špatném stavu. „Oprava 
by měla být věcí římskokatolické církve. 
Oslovili jsme pana faráře Bohuslava No-
váka ve Staré Bělé a co vím, už má hoto-
vý záměr i projekt.“ 

Firma a město mají v plánu i proměny 
dalších zákoutí Bělského lesa. „Záměry 
postupné úpravy části lesního komplexu 
Bělského lesa se týkají území za kolibou. 
Město má připravené dva projekty, po-
kud budou zajištěny fi nanční prostředky, 
vzniknou Cesty vody a  park nad rybní-
kem,“ uzavírá ředitel Blahuta.  (joh)

Dřevo a kov. Lurdy mají nový kříž a zastavení

Kříž a křížová cesta
Starobělské Lurdy
slavnostní odhalení: 

31. 10. 2019 v 15 hodin

náklady: 
615 tisíc korun – dárci zaplatili 14 za-

stavení a kříž v celkové výši 300 tisíc 
korun, úpravu stezky vedoucí k pout-
nímu místu za 315 tisíc korun uhradilo 
Statutární město Ostrava, provedly ji 
Ostravské městské lesy a zeleň, s.r.o.

Co jsou Starobělské Lurdy
•  malá kaplička Panny Marie Lurdské 

v jižní části Bělského lesa

•  modlitební místo ve strži založil 
v  roce 1909 pacient, zaměstna-
nec Vítkovických železáren, který 
v zaměstnání podle svých slov zá-
zrakem unikl smrti a  zotavoval se 
v nedalekém rekonvalescentu

•  první svěcení v roce 1909 provázel 
starobělský farář Fabián Gregárek. 
Dvacet let poté prošla kaplička sta-
vební úpravou - noví pacienti a řá-
dové sestry se ji rozhodli zvětšit. 
Použili k  tomu struskové kameny. 
Vznikla kaplička, jak ji známe dnes - 
netypická, půlkulatá, v květnu 1929 
se konalo za obrovského zájmu lidí 
nové svěcení.

•  během druhé světové války lidé 
chodili k  Panně Marii prosit o  po-
moc, místo i poté vyhledávali k in-
dividuálním modlitbám a  společ-
ným květnovým pobožnostem, což 
skončilo v roce 1954. Ke hromadné 
pobožnosti se v  místě lidé znovu 
scházejí od roku 1987, teď už do-
konce vícekrát za rok.

•  v  místě zároveň vytéká pramen 
vody, pro niž si lidé jezdí i s nádo-
bami a berou si ji domů

Zastavení jsou z oceli a rámují je mohutné dřevěné konstrukce.

Kříž měří šest metrů na výšku.
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Úspěšná dětská spisovatelka Zuzana 
Pospíšilová jezdí za čtenáři ráda. Dostá-
vá od nich potřebnou zpětnou vazbu. 
Přímou a  opravdovou. „To je úplně nej-
lepší. Mám díky tomu přehled, co se dě-
tem líbí, co by chtěly číst, na co reagují, 
co je nejvíce upoutá. Pro spisovatele je 
to naprosto neocenitelné,“ vysvětluje au-
torka více než 250 titulů, z nichž až na 
jedinou výjimku všechny cílí na děti.

Co máte ve Staré Bělé v plánu?

Dětem představím svou tvorbu pro-
střednictvím krátkých ukázek z  kní-
žek. Nalákám je, ale neprozradím úplně 
všechno, abych je motivovala ke  čtení. 
Pointa většinou nezazní. Tenhle způ-
sob je velmi účinný, protože pak bývá 
v  knihovně fronta na výpůjčku takto 
představených knížek.

A kromě ukázek z pohádek a příběhů 
s dětmi budeme hádat hádanky z mých 
knížek. Hádanky mám moc ráda. Jsou 
totiž skvělým prostředkem k  rozvíjení 
jazykového citu, logického a verbálního 
myšlení. Děti hádanky milují taky, takže 
si užijeme spoustu zábavy. Náročnost 
stoupá s věkem dětí, proto si na své při-
jdou všichni od předškoláků po děti na 
prvním stupni základní školy. Budeme si 
také hrát se slovíčky a s písmenky. Poka-
ždé se snažím malé čtenáře zapojovat, 
aby byla beseda co nejvíce interaktivní. 
Ve Staré Bělé to bude probíhat podobně.

Dnešní děti jsou videoděti. Máte coby 
spisovatelka i máma fi ntu, jak je přivést 
ke čtení?

Čtoucí rodiče. Když dítě vidí, že má 
rodič na stolku spoustu knížek a  že ve 
volné chvíli nesáhne po mobilu, ale po 
knížce, má přirozený vzor.

Z pohádek pro dcery jsou
příběhy, které čte celé Česko

20. listopadu doma sbalí pár kní-
žek, dorazí do starobělské knihov-
ny a bude si s dětmi číst. A taky 
povídat nebo řešit hádanky.

Zuzana Pospíšilová (1975)
spisovatelka
- rodačka z Karviné nyní žijící a tvoří-
cí v Bílovci na Novojičínsku. Po karvin-
ském gymnáziu vystudovala psycho-
logii na Masarykově univerzitě v Brně. 
Jako psycholožka působila v Dětském 
rehabilitačním stacionáři při Městské 
nemocnici v  Ostravě a  ostravském 
Speciálním pedagogickém centru pro 
děti s mentálním postižením.
- první vlastní pohádky vytvoři-
la, když byla s  dcerami na mateřské, 
manžel ji tehdy vybídl, aby si je nene-
chávala pro sebe. V roce 2004 jí vyšly 
první texty v časopise Sluníčko. Od té 
doby napsala na 250 titulů. Od září 
2016 je spisovatelkou na volné noze.
- je vdaná, má dcery Annu (18 let) 
a Marii (16 let)
- koníčky: četba, ruční práce - pletení, 
vyšívání, paličkování a jóga

Vánoční čtení
Zuzany Pospíšilové
Vánoční hvězda a splněná přání, 
Portál 2017
Andílkovo vánoční putování, 
Grada 2016
Kouzelné vánoční sny, Grada 2015
Vánoční pohádky, Grada 2012
Nové vánoční pohádky, Grada 2015

Jako malé mi maminka předčítala 
z  knížek a  tatínek vyprávěl. Vymýšlel si 
příběhy. Dodnes na to vzpomínám. Bylo 
to úžasné a hodně mě tím ovlivnili. Dě-
lala jsem to tak i s oběma dcerami. Po-
kud byl pro ně text v knize ještě složitý, 
vymyslela jsem si svůj, podle obrázku. 
Když příběhy slyšel můj manžel, říkal, že 
to není špatné. Odhodlala jsem se oslo-
vit časopis Sluníčko a oni mi otiskli první 
pohádky a  básničky. Bylo to, jako když 
vybuchne sopka. Lávu už nejde vrátit 
zpátky. Cítila jsem, že musím psát, že už 
to nelze zastavit. Od té doby inspirace 
stále přichází a jsem za to vděčná.

Nejtěžší bývají pointy. Kde na ně chodí-
te?

Než začnu psát, musím nejprve hodně 
přemýšlet. Pokud mám námět nebo ná-
pad, o čem chci napsat, dívám se na onu 
věc či situaci z  různých úhlů pohledu. 
Nakonec mě vždycky něco napadne. To 
zabere nejvíc času a stojí nejvíc sil. Když 
už mám dějovou linii, zápletku i pointu, 
ponořím se do příběhu a začnu psát. Je 
to jako bych byla sama součástí děje 
a  jen popisovala, co vidím. S  každým 
napsaným příběhem rozvíjím nejen svou 
vlastní fantazii, ale podněcuji i fantazii 
dětí, které pak mé knihy čtou.

Vždycky vám šla čeština, slohovky?

Češtinu jsem měla moc ráda, dokon-
ce mě ve škole vysílali na olympiády. Už 
jako malá jsem si psala do šuplíku, vy-
mýšlela pohádky a básničky. Přepisovala 
jsem je doma na psacím stroji a sešívala 
jehlou a  nití do sbírky. Pak jsem šla na 
gymnázium a  na vysokou, vystudovala 
jsem psychologii. Vůbec by mě nena-
padlo, že se ke psaní vrátím. Ale co se 
skrývalo uvnitř, muselo jít ven. Když se 

narodily dcery, začala jsem psát pro ně. 
V  nakladatelstvích jsem měla úspěch, 
knížky se prodávaly, a  tak chtěli další. 
Začala jsem tedy psát víc, to vše stále při 
zaměstnání. Bylo to ale hodně náročné, 
takže jsem se před třemi lety rozhodla 
odejít na volnou nohu. Nyní jsem jen spi-
sovatelka.

Jste autorkou 250 titulů. To je neuvěři-
telné číslo.

Jsou v  tom i leporela, v  nichž bývá 
málo textu. Napsala jsem jednu knihu pro 
dospělé, thriller Podivná hra. Vše ostatní 
jsou knížky pro děti s  pohádkami, bás-
ničkami, hádankami a příběhy nebo pří-
ručky pro dospělé k práci s dětmi. 

Mnohé knížky mají společné téma. Tře-
ba Policejní pohádky. Jak vznikly?

Psala jsem tematicky zaměřené po-
hádky. Lesní o  lese, sportovní, vánoční, 
prázdninové. Paní redaktorka v  nakla-
datelství pak navrhla policejní. Tak jsem 
koukala kolem sebe, sledovala policis-
ty při práci, abych načerpala inspiraci. 
A když vznikly policejní, bylo jasné, že 
vzniknou i hasičské a záchranářské. Tri-
logie je velice úspěšná, v nakladatelství 
si ji pochvalují. Mám zpětnou vazbu od 
maminek, že díky těmto knížkám se ro-
zečetli i chlapci. Přimět kluky ke čtení 
není vždycky jednoduché. A mě těší, že 
mé knížky mají mezi čtenáři úspěch.

Jana Fabianová

Spisovatelka míří do Staré Bělé.
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Zamykání lesa se líbilo.

Děti z Blanické vyrazily s jablky do moštárny. Odnesly si čerstvý mošt.

K podzimu patří sklízení úrody. Děti 
z mateřské školy na Blanické celých čtr-
náct dní nosily do školky ovoce a z eleni-
nu. Hrály si na prodavače v tržnici či na 
kuchaře, učily se plody rozeznat, pojme-
novat, hledat rozdíly v jejich růstu, krájet. 
Moc se líbily hry smyslové, hlavně pozná-
vání podle chuti a hmatu.

Podzim ve školce

S jablíčky nasbíranými doma na zahra-
dě si zašly do moštárny ve Staré Bělé, kde 
jim pan Folta ukázal, jak se dělá mošt. Ve 
školce si pak na něm pochutnaly. 

Děti na Mitrovické se s paními učitelka-
mi a rodiči zúčastnily Zamykání lesa. Ve 
školce se naučily zamykací básničku Za-
mykám, zamykám, les a vyrobily si tašky, 
ve kterých měly z domu připravené dob-
roty pro zvířátka do krmelce. Během ces-

ty k myslivně procházely stanovišti, kde 
plnily vědomostní úkoly. V lese je čekal 
pan myslivec a společně s rodiči mu vše 
předaly. Odměnou za krásné odpoledne 
bylo opékání špekáčků, teplý čaj a per-
níkový klíč.

Děkujeme za spolupráci všem zúčast-
něným.

Renáta Vontorová a Hana Slavíková
za kolektiv MŠ Stará Bělá

starobělští zahrádkáři

Sdružení zahrádkářů ve Staré Bělé srdečně zve 
na tradiční vánoční výstavu, kterou pořádá 
od pátku 29. listopadu do neděle 1. prosince 2019 
ve své klubovně u kostela. 

Výstava bude otevřena v pátek a v sobotu 
od 9 do 17 hodin a v neděli od 8 do 15 hodin.

Čeká na vás 
vánoční atmosféra, 
prodej perníčků i ozdob 
a občerstvení. 

VÁNOČNÍ VÝSTAVA
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Draci nad Lukami
V neděli 13. října 2019 létali znovu po roce nad starobělský-

mi Lukami draci. Skautská drakiáda už má tradici. Zúčastnit se 
může každý, kdo má létajícího draka a chuť užít si kopec zába-
vy.

Na letošní drakiádu přišlo přes sto lidí a do soutěže o ceny 
se zaregistrovalo přes čtyřicet draků. Soutěžilo se ve čtyřech 
disciplínách. Nejvýše letící drak, nejhezčí ručně vyrobený drak, 
nejvíce naběhaných kilometrů a nově také v kategorii nejzruč-
nější konstruktér, kde se mohli prosadit šikulové, kteří pouštění 
draků povyšují na umění.

Díky vydařenému počasí a nadšení všech zúčastněných šlo 
o  opravdu skvělou akci, po jejímž ukončení si výherci mohli 
domů odnést krásné věcné ceny. Po drakiádě následoval k ra-
dosti mládeže softbal, který se také vydařil.

Petr Vavrečka Uzel

Dračí dílna potřetí
Sobotní dopoledne 12. října patřilo výrobě draků. Letos jsme 

zájemce pozvali do sálu DPS v Nové Bělé. Je to větší prostor 
než naše klubovna a volba se osvědčila, účastníci naplnili celý 
prostor a tři hodiny uběhly jako voda.

Aby se dílo podařilo, bylo potřeba přípravy. O tu se postarali 
skauti, když v rámci své schůzky vyrobili na třicet koster Malaj-
ských draků, které pak výrobu na Dračí dílně usnadnily, a také 
skautky, které na schůzce přitavily úzké pruhy látek pro výrobu 
ocasů.

S vlastní výrobou pomáhali účastníkům radou i pomocí Kuba 
a  Kuba Jurišicovi, kteří se věnovali výrobě Malajských draků 
a pan Jaromír Šupík vedl účastníky při výrobě klasické Hvězdy. 
V dílně se letos zapojila řada rodičů s dětmi a také sourozenců, 
kteří si vzájemně pomáhali se stavbou. Vyrobilo se zhruba třicet 
draků a na nedělní drakiádě je pak bylo vidět -  létali a vyhrávali.

Děkuji moc také za pomoc s úklidem a povzbudivá slova.

Pavel Stuchlý Drobek

Gratulujeme, Drobku
Letos v březnu pře-

dal Pavel Stuchlý mezi 
skauty známý jako 
Drobek po dlouhých 
devatenácti letech ve-
dení skautského stře-
diska svému nástupci 
Jiřímu Tomáškovi - 
Meťuťovi.

Za svou aktivní 
a obětavou skautskou 
službu byl Drobek 
nyní oceněn Medailí 
díků, kterou mu udělil 
náčelník chlapeckého 
kmene Marek Baláž.

Děkujeme Ti, Drobku, a gratulujeme k ocenění. 
starobělští skauti

17. 11. 2019 od 14 hod
ZŠ Stará Bělá

Den deskových her

Prodej deskových her od 

O výrobu draků byl velký zájem. 

Na dolním konci to létalo.  Foto: Filip Kratoš

Pavel Stuchlý skautsky zvaný Drobek.
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Uzávěrka příštího čísla: 

15. listopadu 2019

KOCOUREK JOSEF

Vám nabízí:

  čištění koberců a sedacích souprav
  půjčování stroje kärcher 
  mytí oken

Mobil:  606 363 300

RC SPV Ostrava 
TJ Sokol Stará B lá - oddíl ASPV 

po ádají 
v sobotu 16. listopadu 2019, v t locvi n  TJ Sokol Stará B lá 

TURNAJ 
VE STOLNÍM TENISE 

NEREGISTROVANÝCH HRÁ  

Florbalový pohár 
získaly Hokejky

12. října 2019 se v Brušperku uskutečnil první ročník fl orbalové-
ho turnaje mužů o pohár starosty Staré Bělé. Turnaje se zúčastni-
lo sedm družstev: pořádající TJ Sokol Stará Bělá, Orli Stará Bělá, 
Joga Bonito, Stará Bělá Hokejky, Stakers Dobrá, FBC Pražmo 
a Tasmanian Devils. Vyrovnaný turnaj nakonec vyhrálo družstvo 
Hokejky Stará Bělá. Děkujeme všem zúčastněným a úřadu Stará 
Bělá za podporu.

Za TJ Sokol Stará Bělá Radim KokešKATEGORIE ZAHÁJENÍ STARTOVNÉ  

MLÁDEŽ DO 15. LET 10:00 0,-

ŽENY 10:30 30, -

MUŽI 11:00 30, -

ČTYŘHRY PO UKONČENÍ SOUTĚŽE DVOJIC 60,-

zápis 30 minut před začátkem turnaj

O vítězství se utkalo sedm týmů.
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periodický tisk územního samosprávného celku

Vychází zdarma 11 x ročně.

Škola má přírodní hřiště. Přijďte se podívat
Začátek roku na naší škole je spojen s úpravou 

a přeměnou málo využívaného pozemku u škol-
ního hřiště na přírodní hřiště plné květů, vůní, 
chutí a drobného zvířectva. Součástí přírodního 
hřiště je geologická a  ptačí stezka, květinovo-
-bylinkové zákoutí a  dřevěný altán (zastřeše-
ná učebna). Zahrada je průběžně doplňována 
o  úkryty pro drobné živočichy. Pro  výuku pra-
covní výchovy bylo z projektu nakoupeno nářadí 
jako kolečka, kbelíky, nůžky, hrábě a další, které 
umožní lepší následnou údržbu areálu, a krabič-
ky s  lupou na pozorování drobných přírodnin 
a živočichů.

Projekt je fi nancován Státním fondem životní-
ho prostředí České republiky na základě rozhod-
nutí ministra životního prostředí z 85 % a z 15 % 
je hrazen z vlastních zdrojů  (www.mzp.cz, www.
sfzp.cz).

Jak se prostor změnil, se na vlastní oči mů-
žete přesvědčit 6. 11. 2019 v  10 hodin, kdy 
proběhne slavnostní otevření hřiště spoje-
né s besedou se zahradní architektkou. 

Všichni jste na akci srdečně zváni.
Lucie Křiváková

Přírodní hřiště je místem pro květiny, plodiny a drobné živočichy.

Starobělské pohledy

Cesta do školy. Foto: Alena Holaňová Poslední kopretina. Foto: Jiří Seles

Ministerstvo životního prostředí
České republiky


